
W 1 Á G PHOLETÁRTAI, CGYCSOLJHTEÍC! 

DELUA6YAR0RSZA0 
M A G Y A R S Z O C I A L I S T A M U N K Á S P Á R T L A P J A 

Környezetünk 
védelméért 

r 

Uj akadémiai bizottság alakult Szegeden 

63. évfolyam 
245. szám 

1973. 

október 19., 
péntek 

Ára: 
80 fillér 

Ember és környezete — lyek pillanatnyilag ront ják rosklíma ' ' tulajdonságainak 
ezeket a szavakat az utóbbi a környezetet, de megszün- változásait. megpróbálunk 
években nagyon sokan em- tethetők; szoros együttműkö- irányt mutatni a városfásí-
legetik és elegen tudják azt dést alakítunk ki a kutatók tás optimális menetének 
is. hogy nagyszabású UNES- és a város vezetői, valamint meghatározásához, a madár-
CO-programot jelölnek. Vi- a gyakorlati szakemberek védelem problémáinak meg-
lágszerte mind több gondot között. oldásához. Az urbanizációs 
okoz a természeti környezet — Két hónappal ezelőtt fejlődéssel együttjáró káros 
szennyeződése, elengedhetet- született a bizottság meg- hatások megszüntetéséhez 
lenül szükségessé vált az em- szervezésének gondolata, a kívánunk segítséget adni. 
ber és a bioszféra kapc-sola- kezdeményezést a Szegedi Arra gondolok például, ho-
tának tudományos elemzése. Akadémiai Bizottság elnöké- gyan lehet csökkenteni a 

A környezetromboló ha- nek, Szőkefalvi-Nagy Béla közlekedés fejlődésével ma 
tásokra és jelenségekre való akadémikusnak érdeme. A még együtt növekvő bal-
figyelemfelhívást, a közös bizottság körülbelül 10-12- esetveszélyt, a járművek 
munka iranyának megjelö- tagú, kutatók, egyetemi ta- szennyező hatását, a zajár-
lesét tekinti egyik feladata- nárok, orvosprofesszorok, me- talmakat. Segíteni szeret-
nak a napokban megalakult zőgazdasági kutatóintézeti, nénk a szemétszállítással, a 
új, Környezetvédelmi és Ur- vízügyi szakemberek vesz- műanyag-felhalmozódással 
banisztikai Akadémiai Bi- nek részt munkájában. A kapcsolatos gondok megoldá-
zottság, amelynek vezetője közeljövőben tar t juk meg sában. Élelmiszer-gazdasági 
dr. Horváth Imre egyetemi első ülésünket, amelyen mun- bizottság szervezését ter-
tanár. A Szegedi Akadémiai kabizottságokat szervezünk, vezzük, amelyek egyik fon-
Bizottság ú j kutatócsoportja- népes szakembergárda és a tos feladata lesz a tartósítás 
nak megszervezését nyil- város irányítóinak részvé- megfelelő formáinak kutatá-
vánvalóan helyi szükség- telével. Mi koordináljuk e sa. Gondolunk a városban 
letek sürgették, feladataikat bizottságok munkáját , és megszaporodott kiskertekre 
is a város, és Csongrád me- megjelöljük feladataikat. is, foglalkozunk előnyeikkel, 
gye helyzete határozza meg. — Kérem, soroljon fel né- de a szakértelem nélküli 

— Természetesen igy van hányat a munkabizottságok vegyszerhasználat életeket 
r - mondotta dr. Horváth lm- feladatkörei közül. fenyegető veszélyeivel is. 
r e professzor. — Mint isme- — Vizsgáljuk majd a vá- S. E. 
retes, a városban elő embert 
nagyobb mértékben érintik 
a szennyeződés káros hatá-
sai, a városlakók szenvednek 
az urbanizációs ártalmaktól. 
A technika vívmányai a vá-
rosokban koncentrálódnak és 
tudjuk, ez nemcsak hasznos 
számunkra. Hogy néhány 
példát mondjak a legismer-
tebbek közül: a mosószerek 
például már-már nélkülöz-
hetetlenek, ugyanakkor tud-
juk, hogy rendkívül nehe-
zen bomlanak el, nem el-
enyésző a vizeket szennyező 

'hatásuk. Én növényökológus-
ként szomorúan tapasztalom 
a városi környezet káros 
hatását a növényzetre. Az 
autók kipufogó gázairól, a 
gyárak füst jéről iv^eszé l -
hetnénk, mint tipikusan a 
városklíma szennyezőiről. 
Például a lemezgyár füst jé t 
azonban nem elég észreven-
ni. Ahhoz, hogy megszüntes-
sük káros hatásait, intéz-
kedési jogkörrel rendelkező 
szervekkel, emberekkel kell 
együttműködnünk. A példa 
alapján körvonalazhatók az 
ú j akadémiai bizottság fel-
adatai: felhívjuk a figyelmet 
azokra a jelenségekre, ame-

A Dán KP 
elnökének 
látogatása 

A Magyar Szocialista 
Munkáspárt Központi Bi-
zottságának meghívására 
1973. október 16—18. között 
baráti látogatást tett Ma-
gyarországon Knud Jesper-
sen, a Dán Kommunista 
Pár t elnöke. 

Kádár János, a Magyar 
Szocialista Munkáspárt Köz-
ponti Bizottságának első tit-
kára fogadta a dán testvér-
párt elnökét. Pullai Árpád, 
a Központi Bizottság ti tkára 
eszmecserét folytatott Knud 
Jespersennel. A baráti lég-
körben és a teljes nézetazo-
nosság jegyében lefolyt 
megbeszéléseken a két pár-
tot érintő időszerű kérdése-
ket vitatták meg. CMTI) 

11 Vahtangov Színház 
vezetőinek fogadása 

a városi pártbizottságon 
A Szegeden tartózkodó 

moszkvai Vahtangov Szín-
ház vezetőit tegnap délután 
a városi pártbizottság szék-
házában fogadta Sipos Géza, 
az MSZMP Szeged városi 
bizottságának első titkára. 

A megyei és a városi párt-
bizottság üdvözletét, köszö-
netét tolmácsolta a világhí-
rű együttesnek, hogy a sze-
gedi színházszerető közön-
ségnek is elhozták produk-
cióikat. A vendégek nevében 
Oleg Ivanov, a Vahtangov 
Színház igazgatója és Jevge-
nyij Szimonov főrendező a 
meleg fogadtatásért, s azért 
a megbecsülésért és szerete-
tért mondott köszönetet, me-
lyet nemcsak a hivatalos fó-
rumokon, de a nézőtér so-

raiból is éreztek. A fogadá-
son, ahol jelen volt dr. 
Koncz János, a megyei párt-
bizottság osztályvezetője, 
Szabó C. László, a városi 
pártbizottság osztályvezetője 
és Giricz Mátyás, a Szegedi 
Nemzeti Színház igazgatója, 
érdekes beszélgetés alakult 
ki a két ország színházkul-
túrá jának néhány jellegze-
tességéről, hagyományairól. 

A Lenin-renddel és a 
Munka Vörös Zászló-rendjé-
vel kitüntetett moszkvai 
Állami Akadémiai Vahtan-
gov Színház társulata teg-
nap este nagy sikerrel mu-
tatta be Carlo Gozzi mese-
játékát, a Turandot herceg-
nőt. 

Nemzetközi együtt-
működés a gépiparban 

Kapu a hajóknak 
A Folyamszabályozó és • ság rendelkezésére bocsa ta-

Kavicskotró Vállalat egyik nak. 
legkorszerűbb, holland gyárt-
mányú kotróhajója dolgozik 
a tápéi téli kikötőben. A be-
járati szakaszon, az úgyne-
vezett kapuban mindössze 
hatvan-hetven centiméteres 
volt a vízborítás és most 
annyi iszapot emeltek ki, 
hogy a jelenlegi alacsony 
vízszintnél is négy méter 
mélységű a torkolat. Ezen 
már keresztül tudják vontat-
ni az uszó- és csónakháza-
kat, az uszályokat annál is 
inkább, mert az őszi esőzé-
sek megindulásával feltétle-
nül áradás várható. Magát a 
téli kikötőt is mélyítik, több 
mint húszezer köbméter 
a g y a g o s , h o m o k o s i s z a p o t 

emelnek ki, amit az Alsó-
tiszavidéki Vízügyi Igazgató-

A már két hónapja tartó 
alacsony vízállás miatt a 
FOKA Vállalat a szokottnál 
korábban kényszerült befe-
jezni a homokkitermelést, de 
ennek ellenére a tervet tel-
jesítették. 

Az utóbbi években jelen-
tősen nőtt a nemzetközi koo-
perációs megállapodások szá-
ma. Az eddig megkötött 
együttműködési szerződések 
nagy része, csaknem 75 szá-
zaléka a gépipart érinti. A 
már közismert legjelentősebb 
kooperációkat a szocialista 
országbeli partnerekkel kö-
töttük meg (pl. Zsiguli prog-
ram), de emellett bővül a 
tőkés partnerekkel is a gyár-
tási együttműködés. Különö-
sen a mezőgazdasági gép-
gyártásban fokozódott a koo-
peráció. 

Az év első felében 19 nem-
zetközi gyártási együttmű-

ködési megállapodást hagy-
tak jóvá az illetékes szervek 
hazánkban, ezek közt több 
gépipari kooperációt. 

A Nikex 1973 első félévi 
összforgalmának 51 százaléka 
kooperációs szállítás volt. A 

jelentős nemzetközi együtt-
működési megállapodást kö-
tött különböző környezetvé-
delmi berendezések gyártá-
sára. Egy ötéves megállapo-
dás szerint NSZK és magyar 
vállalatok forró, illetve me-

Közúti Gépellátó Vállalat és le& S á z o k porleválasztására 

és őrlik 
Szeptember elején érkeztek az első idei paprikaszállit-

mányok a Szegedi Paprikafeldolgozó Vállalathoz. Ettől 
kezdve az ú j termést mossák, szeletelik, szárítják és őrlik 
a vállalatnál. Felvételeinken az ízletes paprikaörlemény ké-
szítésének néhá-ny mozzanatát örökítettük meg. 

több más hazai gyár a svéd 
Volvo céggel közösen gyárt-
ja a különböző útépítő gé-
peket, elsősorban rakodókat, 
a kanalat, a hidraulikát, va-
lamint a konténert a magyar 
vállalatok áll i t ják elő. A 
Gépipari Beruházó Vállalat 
dán partnerekkel közösen 
gyárt úthengereket, amelyek-
ből harmadik piacra is szál-
lítanak. India és Pakisztán 
több évig igényli ezeket a 
gépeket. Ugyancsak sikeres 
a Nikex egy már korábban 
aláírt megállapodása NSZK 
cégekkel bányabiztosító pán-
célpajzs kooperációs gyártá-
sára. A pajzshidraulikát a 
nyugatnémetek szállítják ha-
zánkba, iparunk pedig me-
chanikai részegységeket ad 
partnerének. Az elmúlt év-
ben például 12 millió már-
káért szállítottunk részegy-
ségeket és 600 ezer márkáért 
hoztunk be hidraulikát. 

A Nikex partnereivel több 

alkalmas készülékeket közö-
sen állítanak elő. forgalmaz-
nak és a jövőben a harmadik 
piacon is közösen értékesíte-
nek. Egyébként ilyen beren-
dezést szerelnek majd fel a 
hejőcsabai cementgyárban is. 
Még az idén várható megál-
lapodás olaj- és gázégetők 
kooperációs gyártásáról is. 

A Technoimpex és több 
iparvállalat nemzetközi koo-
perációval részt vállal a tex-
tilipar rekonstrukciójában i s 
Így egy szovjet vállalat tex« 
tilgépeihez iparunk részegy< 
séget és alkatrészt gyárt. 
Legjelentősebb a sZerszám-
gépipart érintő együttmű-
ködési megállapodások. A 
Danuvia például hároméves 
szerződést kötött egyik cseh-
szlovák partnerével marógé-
pek közös gyártására. Ugyan-
csak a Danuvia kooperációs 
szerződést készit elő egy 
NDK-beli céggel. 

Hossik, majd szeletelik a piros terményt. így készítik elő A c s s s á n d o r felvételei 
a szárításra Zsákokba csomagolják az őrölt paprikát 

Gépeken töltik az őrleményt a korszerű és esztétikus alufő. 
lia-tasakokba 
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